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Zusammenfassung

        
Kleinhirnbrückenwinkelmeningeome sind die zweithäufigste Tumorart in diesem Bereich und machen über ein Drittel bis die Hälfte aller Meningeome der hinteren Schädelgrube aus. Wegen ihrer vulnerablen Lage zu den Hirnnerven und des nur geringen Raumangebotes kann nur ihre rechtzeitige Identifizierung und operative Entfernung die Möglichkeit von Hirnnervenausfällen minimieren und gute postoperative Resultate gewährleisten. Anhand von 15 selektierten Patienten werden prä- und postoperative Symptome der Kleinhirnbrückenwinkelmeningeome diskutiert, die mögliche Fehlinterpretation aufgezeigt und Empfehlungen zur frühzeitigen Abklärung bzw. operativen Behandlung ausgearbeitet.


      
        
Abstract

        
Meningiomas of the cerebellopontine angle are the second most frequent type of tumours in that region and constitute more than one-third to one-half of all meningiomas of the posterior cranial fossa. On account of their vulnerable position in relation to the cranial nerves and due to the lack of available space, good postoperative results and a minimum of cranial neurological deficits can be achieved only if they are identified well in time and surgically removed. Basing on case histories and follow-ups of 15 selected patients, preoperative and postoperative symptoms of meningiomas of the cerebellopontine angle are discussed, possible misinterpretations pointed out and recommendations worked out to achieve an early clarification or surgical treatment.
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